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اخـبـار  بـرگـزیـده

وزیر اطلاعات تشریح کرد
جزئیات خنثی سازی بمب گذاری های تهران

وزیر اطلاعات گفت: دشمنان می خواستند در ایام اربعین ۳۰ بمب 
به  صورت هم زمان در تهران منفجر کنند. از جمله می خواســتند در 
مســیر راهپیمایی و الباقی را در دیگر مکان های عمومی منفجر کنند. 
بمب ها زمان دار بود و با موبایل منفجر می شــد. حجت الاسلام  سید 
اســماعیل خطیب، وزیر اطلاعات، در گردهمایی اعضای هیئت های 
نظارت اســتانی که با عنوان همایش «انتخابات قوی، منظم و مؤثر» 
در شــهر مشــهد برگزار شــد، با گرامیداشــت هفته دفاع مقدس و 
فرارسیدن ســالروز میلاد پیامبر اکرم (ص) و امام جعفر صادق (ع) 
و هفته وحدت اظهار کرد: شــورای نگهبان یک  نهاد مرکزی و حیاتی 
برای حفظ نظام، اســلام، قانون اساســی، ارزش ها و انقلاب  اسلامی 
اســت. او در ادامه به بیان برخی از اتفاقــات و حوادثی که در یکی، 
دو ماه گذشته به  منظور مقابله با طراحی های دشمنان شکل گرفت، 
پرداخت و گفت: دشمن در سال گذشته تمام امکاناتش را برای ایجاد 
اجمــاع جهانی علیه جمهوری اســلامی به کار گرفــت. بیش از ۵۰ 
سرویس اطلاعاتی در سال گذشته به این منظور با یکدیگر همفکری 
و همکاری کردند. بیش از ۲۰۰ رسانه نیز به شکل مستقیم و مداوم در 
این راستا فعال بودند و تحریم ها و فشارهای همه جانبه را نیز تشدید 
کردند. وزیر اطلاعات خبر داد: براساس اقدامی که سپاه پاسداران در 
اقلیم کردستان عراق انجام داد، توافق نامه شش ماهه ای بین ایران و 
عراق به وجود آمد تا گروهک ها خلع سلاح شوند. در روزهای پایانی، 
سرکنسولگری آمریکا در اقلیم کردستان که بزرگ ترین سرکنسولگری 
آن کشور در دنیاست، سران اقلیم را تهدید کرد که اگر تجزیه طلب ها 
را خلــع ســلاح و از ورود به ایران منع کنیــد، کمک های مالی مان را 

قطع خواهیم کرد.
وزیر اطلاعات در بخش دیگری از سخنانش از افزایش چشمگیر قاچاق 
سلاح به کشور در ماه های گذشته به  منظور ایجاد آشوب و ناامنی خبر داد 
که بسیاری از محموله های قاچاق کشف و اعضای آن از طرف سپاه، فراجا 
و وزارت اطلاعات دستگیر شدند. او خاطرنشان کرد: دشمنان و گروهک ها 
کارگاه هایی به  منظور ســاخت بمب  و... در داخل کشــور نیز فعال کردند. 
این کارگاه ها در شــهرهای مختلف شناســایی و عوامل آن دستگیر شدند. 
در ایام اربعین می خواستند ۳۰ بمب به  صورت هم زمان در تهران منفجر 
کنند که در اطلاعیه وزارت اطلاعات به آن اشاره  شد. ازجمله می خواستند 
در مســیر راهپیمایی و الباقی را در ســایر مکان های عمومی منفجر کنند. 
بمب ها زمان دار بود و با موبایل منفجر می شــد. وزیر اطلاعات در ادامه از 
کشــف عملیات های انتحاری در میان مردم در روزهای گذشته خبر داد و 
گفت: دشمنان در بازه زمانی هشتم مهر ماه تلاش داشتند تا چند مولوی، 
پاســدار، قاضی و... را در کشــور ترور کنند و طرفیــن را مقصر این حادثه 
جلــوه دهند و به اختلافات قومی و مذهبــی دامن بزنند. خطیب تصریح 
کرد: دشمنان به دنبال ناامن کردن مرزهای شرقی کشور هستند و لازم است 

علمای شیعه، اهل سنت و مسئولان هوشیار باشند.

معصومه معظمی: مجلســی ها روز گذشــته با بنــدی از لایحه 
برنامه هفتم توسعه مخالفت کردند که قرار بود به واسطه آن 
سقف پرداخت حقوق کارکنان دولت برداشته شود. ماده ای که 
نمایندگان مخالف آن را ایجاد زمینه برای بازگشت حقوق های 
نجومی دانســتند و تأکید داشــتند موافقت با ایــن ماده یعنی 
قانونی کردن پرداخت حقوق های نجومی که مخالف خواست 
رهبری و مردم اســت و در تعارض با وعده های مجلس است. 
لذا تصویب این ماده برای برداشتن سقف حقوق کارکنان دولت 
را امری مذموم دانستند. اما موافقان بر مقوله مهاجرت پزشکان 
و خلبانان و قضات و مشــاغل حســاس به دلیل تعیین سقف 
پرداخت حقوق تأکید کردند و این تصمیم را غیرکارشناســی و 
مغایر با عدالــت اجتماعی خواندند. از این رو، با بررســی های 
انجام شــده و بیــان توضیحات موافقان و مخالفــان درباره بند 
الحاقی ماده ۱۸ این ماده جهت رفع مشــکلات به کمیســیون 

تلفیق ارجاع داده شد.
در ابتدا اصل بند الحاقی ماده ۱۸ مورد بررســی قرار گرفت 
که البرز حســینی نماینده خدابنده، تأیید ایــن ماده را به مثابه 
موافقــت مجلس با برقــراری حقوق های نجومی دانســت و 
تأکید کرد اگر ســقف حقوق را برداریم دیگر چیزی قابل کنترل 
نخواهــد بود. پس از آن، اصل این ماده به رأی گذاشــته شــد 
کــه نمایندگان بــا آن مخالفــت کردند. ســپس مجلس وارد 
بررسی پیشــنهاد حذف این بند شــد و علی اصغر عنابستانی، 
نماینده مردم ســبزوار در مجلس، درباره پیشنهاد حذف گفت 
که «برداشتن ســقف حقوق مغایر عدالت اجتماعی است». او 
نیز برداشــتن سقف حقوق را بازگشــت به حقوق های نجومی 
تعبیر کــرد کــه در مخالفت با شــعارهای مجلــس انقلابی 
اســت. در ادامه رحیمی مظفری، نماینده مردم سروســتان در 

مجلس به عنوان مخالف حذف این بند، در ســخنانی هیجانی 
و فریادگونه اظهار کرد: «چه کســی گفته که برداشــتن سقف 
حقوق به معنای حقوق های نجومی است؟ چرا باید کسی که 
در تهران و زیر کولر کار می کند با کســی که در جنوب و در آن 
گرما مشغول به کار است حقوق یکسان بگیرند؟ بعد دوستان 
اسم کارکنان وزارت نفت را می آورند. فیش حقوقی من و آنها 
را منتشــر کنید که ببینیم این خبرها هم نیســت». این نماینده 
مجلس با اشــاره به اینکه امســال تعدادی از دانشــگاه علوم 
پزشکی شــیراز به خارج از کشور مهاجرت کرده اند، خطاب به 
همکاران خود گفت: «احساســی تصمیــم نگیرید؛ عدالت به 
این معنا نیســت که همه به یک اندازه حقــوق بگیرند». پس 
از آن ســیدغنی نظــری نماینده خلخال هم بــه عنوان موافق 
حذف تأکید کرد: «اینکه ســقف حقوق وجود نداشــته باشــد 
منجر به ایجاد هرج ومرج در سیســتم اداری می شــود». او به 
عنوان راهکار این پیشنهاد را مطرح کرد و گفت: «راهکار اینکه 
حقوق هــای برخی مشــاغل همچون متخصصان و پزشــکان 
مستثنا شود این است که در شورای حقوق و دستمزد مواردی 
برای آنها به تصویب برسد». پس از آن نوبت به محسن زنگنه 
سخنگوی کمیســیون تلفیق برنامه هفتم رسید. او در توضیح 
این بند اظهار کرد: «ما در اینجا تأکید داریم که حقوق و مزایای 
دولت بر اســاس قانون باشــد؛ طبق ماده ۷۴ مدیریت خدمات 
کشوری حقوق شــاغلان و بازنشســتگان و وظیفه بگیران پنج 
ســال با پیشنهاد ســازمان به تصویب هیئت وزیران می رسد و 
نباید ســقف حقوق از هفت برابر حقــوق ثابت تجاوز کند». او 
همچنین توضیح داد: «ما در اصلاح ســاختار بودجه هســتیم 
و حــق نداریم ســقف را برخلاف قانون ایجــاد کنیم. ما هم با 
نجومی بگیران مخالفیم». کمال علیپور نماینده قائمشــهر اما 

در تذکــری گفت: «آنچه در کمیســیون مطرح  شــده با صحن 
متفاوت اســت. ما با شــرایطی مواجه هســتیم که خلبانان ما 
به کشورهای حاشــیه خلیج فارس می روند یا اینکه پزشکان و 
متخصصان ما مهاجرت می کنند چون برای آنها سقف حقوق 
گذاشــته ایم. اگر دغدغه خروج متخصصان و نخبگان را داریم 
باید به این موارد توجه شــود». بنابراین پس از شنیدن نظرات 
موافقان و مخالفان، رئیس جلسه در نهایت حذف این بند را به 
رأی مجلس گذاشت که باز هم مورد مخالفت نمایندگان قرار 
گرفت. بنابراین محمدباقر قالیباف این بند را برای بررسی بیشتر 
و رفع اشــکالات به کمیسیون تلفیق ارجاع داد و تأکید کرد که 
باید قانون مدیریت خدمات کشــوری به خصوص ماده ۵ آن در 

این بند مورد توجه قرار گیرد.
وزرای علوم، نیرو  و  نفت ســال ۱۴۰۰  برای برخی اســتادان و 
نیروهای متخصص خود مجوز استثنای سقف حقوق گرفتند 
درخصــوص روشن شــدن وضعیت و سرنوشــت ایــن ماده با 
محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه 
گفت وگو کردیم. او در توضیح بند مربوط به تعیین سقف حقوق 
مشاغل که در صحن به جمع بندی نرسید و به کمیسیون تلفیق 
برگشت داده شد، به «شرق» گفت: «به اعتقاد ما بودجه سالانه 
محل تعیین مالیات و نرخ خوراک و ســقف حقوق نیست. این 

موارد باعث نابسامانی و عدم پیش بینی در اقتصاد می شود».
او افــزود: «بودجه ســالانه محــل تأیید میــزان درآمدها و 
هزینه هــای دولــت و اولویت ســنجی دولت بیــن هزینه ها و 
منابعش بر اســاس قانون دائمی اســت. مثــلا مالیات قانون 
دائمــی دارد و در مــواردی قانون می گوید فــلان بخش را در 

بودجه سنواتی انجام دهید که این کار را انجام می دهیم».
ســخنگوی کمیســیون تلفیق برنامه و بودجه توضیح داد: 

«درباره ســقف حقوق حرف ما این اســت که یــا قانون دائمی 
داریم یا نداریم. وقتی قانون دائمی وجود دارد شــخصی که به 
یک اداره دولتی برای اســتخدام مراجعه می کند و تلاش دارد 
رشــد کند و ارتقا یابد، این بر اساس قانون است، اما ما یکباره در 
بودجه سنواتی برای او محدودیت ایجاد می کنیم که مسئله ساز 

است».
او ادامه داد: «در ســال ۱۴۰۰ که ایــن اتفاق افتاد وزیر علوم 
فعلی برای برخی اســتادان مجوز گرفت و اســتثنا قائل شــد 
و برخــی اســتادان از شــمولیت آن محدودیت خارج شــدند. 
همچنیــن در حوزه تخصصی وزارت نیــرو و نفت و جهاد هم 
وزرا برای برخی متخصصان خود مجوز اســتثنا گرفتند. ســؤال 
اینجاســت که چرا یک کار اشتباه انجام می دهیم بعد روی آن، 

استثنا و تعریض ایجاد می کنیم؟»
زنگنه تأکید کرد: «اینکه پرداخت حقوق ســقف داشته باشد 
مشــکلی نیست و کســی مخالف آن نیســت، اما این سقف را 
باید در قوانین تعیین کنیم. مثلا شــخصی که در یک وزارتخانه 
استخدام می شود، می داند هرچقدر تلاش کند و پژوهش داشته 
باشد و خدمات ارائه دهد ســقف حقوق او تا چه میزان است. 
بنابراین با توجه به شــناختی که دارد اســتخدام آن وزارتخانه 

می شود».
سخنگوی کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه همچنین 
اضافــه کرد: «از آنجایی که این بحــث در ماده ۱۸ ذیل اصلاح 
ســاختار بودجه اســت، اعتقاد داریم محل بودجه محل تعیین 
سقف حقوق نیست. دوستان مخالف این موضوع هم نگران اند 
که زمانی این قانون باعث بی عدالتی شــود و شاهد حقوق های 
نجومــی و نامتعارف باشــیم. لذا به دلیل اینکــه نه اصل آن و 
نه حــذف این بند در صحــن رأی نیاورد، به کمیســیون تلفیق 

برگردانده شد تا آنجا درباره آن تصمیم گیری شود».
 ترجیح می دهم پزشکان حقوق بیشتر  از  سقف بگیرند؛  اما...
معین الدین ســعیدی، نماینده مــردم چابهار در مجلس نیز 
در ایــن باره دغدغه های خود را مطرح کــرد. او در گفت وگو با 
«شــرق» در توضیح این بند از برنامه هفتم توسعه اظهار کرد: 
«در گزارش کمیســیون تلفیق اشاره شده بود که ادارات دولتی 
سقف حقوق نداشته باشند. ابتدای امر نمایندگان به این گزارش 
رأی مخالــف دادند و در حذف این موضوع هم نتوانســت رأی 

بیاورد، لذا مجدد به کمیسیون مربوطه عودت داده شد».
او به بررســی محاســن و معایب این ماده پرداخت و افزود: 
«ایجاد سقف حقوق از یک جهت می تواند مفید باشد که بحث 
حقوق های نجومی آزاردهنده اســت، امــا از جهت دیگر، بین 
عدالت و مســاوات تفاوت هایی وجــود دارد و با این نوع نگاه و 
تعیین ســقف حقوق باعث شده ایم بسیاری از مشاغل حساس 

مثل پزشکی و پرستاری دچار مشکل شوند».
ســعیدی تصریح کرد: «از آنجایی که در کشورهای همسایه 
شرایط شغلی بسیار بهتری برای برخی مشاغل مهم و حساس 
مهیا شــده است، عملا مناطق محروم جذابیتی برای پزشکان و 
پرســتاران ندارند. لذا شاهدیم که بســیاری از مراکز سلامت در 
مناطق محروم فاقد پزشــک هستند و ممکن است به شرایطی 
برسیم که مثل دهه های ۶۰ و ۵۰ مجبور شویم پزشک از هند و 

پاکستان و بنگلادش وارد کشور کنیم».
او همچنین تأکید کرد: «به اعتقاد من برای مشاغل حساسی 
مثــل پزشــکی، تعیین ســقف حقوق کار اشــتباه و به شــدت 
خســارت بار اســت. امیدواریم در کمیســیون تلفیــق همه این 
ملاحظات در نظر گرفته شود و نتیجه به نحوی باشد که در عین 
حال که ملاحظات جامعه دربــاره حقوق های نجومی در نظر 
گرفته شود، درباره مشاغل حساسی مثل پزشکی این سقف های 
حقوقی برداشــته شــود تا جذابیت خدمات در مناطق محروم 

برای همه مشاغل ایجاد شود».
نماینده مردم چابهار در مجلس یازدهم در پاســخ به اینکه 
برخی سعی دارند این اســتثناهای پرداختی را به سایر مشاغل 
هم بکشــانند، بیان کرد: «در همه جای دنیا برخی مشــاغل با 
توجه به حساسیت و خاص بودنشــان از حقوق بالاتری نسبت 
به نُرم دریافتی مشاغل دیگر برخوردارند و این امری طبیعی در 
همه دنیاســت. البته به این معنی نیست که هیچ نظارتی روی 

آن پرداختی ها وجود نداشته باشد».
ســعیدی تأکید کرد که ترجیح می دهم یک پزشــک حقوق 
بیشتری نسبت به بقیه مشاغل دریافت کند، اما خدمات درمانی 

به مناطق محروم داده شود.
او در پایــان افــزود: «این امــر یک تیغ دولبه اســت و همه 
ملاحظات باید در قبال آن در کمیســیون در نظر گرفته شود، تا 
به جای حل مشکلات مشکلی بر مشکلات دیگر اضافه نکند».

برداشتن سقف حقوق به کمیسیون تلفیق بازگشت؛ «شرق» دیدگاه نمایندگان موافق و مخالف را بررسی می کند

چالش دوباره «نجومی»ها

 شــرق: رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام بالاخره قفل 
ســکوت را شکســت و ادعای نگارش نامه ای از ســوی مجمع به 
رهبر انقلاب اســلامی و در مخالفت با نظر ایشــان درباره وضعیت 
اعتبار اســناد غیررســمی را که به نقل محافــل اصولگرایی تبدیل 
شده بود، بعد از کلی حاشــیه و شایعه تکذیب کرد. اعتبارزدایی از 
اســناد عادی برای مقابله با فســادها و چالش هایی که پیش روی 
معاملات غیررسمی اموال غیرمنقول است امری غیر قابل اجتناب 
اســت اما ماه هاست طرح مجلس در مجمع در حال خاک خوردن 
اســت و حتی شــایعه هایی مبنی بر مخالفت جدی مجمع هم در 
چند روز گذشــته در رســانه های اصولگرا منتشر شد. البته ماجرای 
تصمیم سازی های مجمع و تفسیر به رأی در قانون گذاری و دخالت 
در امــور مجلس (به زعم برخــی نمایندگان) مدتی اســت که با 
حاشیه هایی همراه بوده است و داستان اعتبار زدایی از اسناد عادی 
در معاملات غیرمنقول هم از این حاشیه ها مستثنا نبوده، درحالی که 
طرح مجلس با وجود اختلاف نظر بین بهارستان و شورای نگهبان 
به مجمع رفته اما خبری از تعیین تکلیف در مهلت قانونی نیست. 
رهبر انقلاب در ســخنرانی ای به مناســبت هفته قوه قضائیه که با 
قضات و اعضای شــورای عالی قضائی دیدار داشــتند، در نکته ای 
مهم معاملات غیررســمی اموال غیرمنقول را از منشــأ های بزرگ 
فساد خواندند و تأکید کردند: باید از این گونه معاملات سلب اعتبار 
شــود و اگر هم از دیدگاه شورای نگهبان به مصوبه مجلس ایرادی 
هســت، مصلحت قطعی کشــور و نظام، تصویب نهایی این قانون 
اســت. اما با این کلام قاطع بازهم خبری از تصویب طرح نیست و 
از سال ۱۳۹۵ تاکنون ماجرا بی سرانجام طول کشیده است، در سال 
۹۵ مجلس طرحی در رابطه با الزام به ثبت رسمی معاملات اموال 
غیرمنقول را تصویب و به شــورای نگهبان ارسال کرد اما با ایرادات 
این شــورا مواجه شــد. بر اســاس اظهارات نمایندگان مجلس در
 ۳۱ اردیبهشت ۱۳۹۹ با اصلاحاتی، نام این طرح را به عنوان فعلی 
آن یعنی «طرح الزام به ثبت رســمی معاملات اموال غیرمنقول» 
تغییر داده و دوباره به شــورای نگهبان ارســال کرده که می توان از 
آن به عنوان یکی از پر رفت و آمدترین طرح ها بین مجلس و شــورای 
نگهبان یاد کرد. پس از ایرادات شورای نگهبان و اصلاح آن از سوی 
بهارستان نشینان، سرانجام به دلیل اصرار نمایندگان بر مصوبه قبلی 

خود، به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شد.
اما همچنان این طرح محل بحث اســت زیرا مهم ترین ایرادی 
که هم شــورای نگهبان و هم مجمع تشخیص به مصوبه مجلس 

وارد می دانند، تأکید فقها بر شــرعی بودن قراردادهای عادی است 
که البته این ایراد با لحاظ برخی نظرهای شــورای نگهبان، برطرف 
شــده است. اما هنوز مجمع تشــخیص، تکلیف آن را تعیین نکرده 
است. بسیاری از کارشناسان معتقد بودند با تذکری که رهبر معظم 
انقلاب به تأیید این طرح در مجمع تشخیص دادند، مصوبه مجلس 
هرچه ســریع تر برای اجرا ابلاغ شــود که این اتفاق هنوز رخ نداده 
اســت. چند روز پیش، موســی غضنفرآبادی، نماینــده اصولگرای 
مجلــس در همیــن رابطه گفت: بعــد از فرمایش مقــام معظم 
رهبری پیشرفت هایی وجود داشــت و دوستان در حال انجام امور 
بودند و کار تقریبا در حال اتمام بود که خبرهایی شنیدیم که خیلی 
نگران کننده است و آدم را غصه دار می کند؛ البته صحت و سقم آن 
باید بررسی شــود. به گزارش تسنیم، اشاره غضنفرآبادی به شایعه 
مکاتبــه برخی با مقام معظم رهبری در خصوص موضوع اســناد 
عادی و معاملات غیررسمی اموال غیرمنقول بود؛ رئیس کمیسیون 
قضائــی مجلس گفته بود: مقام معظم رهبــری بیان فرمودند که 
«اگر مجمع تشخیص مصحلت، مصلحت یقینی موردنظر حقیر را 
تصدیق نمی کند، به تشــخیص خود عمل کند». او با تأکید بر اینکه 
این ســخن آتش به جــان آدم می اندازد، ادامــه داد: «خدا کند این 
مسئله غلط باشــد و خدا کند چنین چیزی اتفاق نیفتاده باشد ولی 
اگر این اتفاق افتاده باشــد، دوستان ما چه جوابی می دهند و جواب 
خدا را چــه خواهند داد؟ چه می خواهند بگویند و نســبت به این 
نظر مقام معظم رهبری چه حرفی دارند». غضنفرآبادی ســپس با 
اشــاره به روند تصویب طرح اعتبارزدایی از اسناد عادی در مجلس 
و رفت وآمد آن با شورای نگهبان و درنهایت ارسال طرح به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام برای تعیین تکلیف نهایی، اظهار کرد: «چرا 
نمی گذارند این طرح خیلی ســریع تبدیل به قانون شــود و نگرانی 
کجاســت و چرا این نگرانی ها را ما نمی بینیــم؟». به هرحال عدم 
تعیین تکلیف طرح و بازار داغ شــایعات کار خود را کردند و صادق 
آملی لاریجانی تن به توضیح داد و در سخنانی با رد نگارش نامه ای 
از مجمع تشخیص مصلحت نظام به رهبری انقلاب و در مخالفت 
با نظر ایشــان درباره وضعیت اعتبار اســناد غیررسمی اظهار کرد: 
برخی این جــور القا کردند گویی ما نامه ای به رهبری انقلاب دادیم 
و گفته ایم حرف شما را قبول نداریم و بعد رهبری گفتند اگر مجمع 
تشــخیص، مصلحت یقینی مورد نظر من را قبول ندارند، هر چیزی 
که خودشان تشخیص می دهند عمل کنند. او ادامه داد: برخی فضا 
درست می کنند. یکی که راجع به همه  چیز حرف می زند، می گوید 

باید خون گریه کنم، اگر این حرف [نامه مجمع تشخیص مصلحت 
به رهبری انقلاب] درست باشد. دیگری می گوید آقای لاریجانی در 
برابر رهبری انقلاب شرم کن! [در حالی که] ما نه جلسه داشته ایم و 
نه نامه نوشته ایم. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با انتقاد 
از فضاســازی ها تصریح کرد: این چه حرف هایی است که می زنید؟ 
چرا آن قدر دروغ می گویید؟ کســی که ردای پیغمبر پوشیده است، 
باید دروغ بگوید؟ ما طرح را معطل کرده ایم؟ پس این جلسات چه 
بوده اســت؟ ما مخالف نظر رهبری انقلاب نامه نوشته ایم و جلسه 
گذاشته ایم و مصوبه داشته ایم؟ چرا دروغ می گویید؟ آملی لاریجانی 
یادآور شد: ما نه جلسه داشته ایم و نه نامه نوشته ایم. عده ای از فضلا 
در حوزه علمیه قم که متدین و دغدغه مند هســتند، دور هم جمع 
شدند، طرح مجلس را دیدند، با کمیسیون حقوقی و قضائی مجمع 
تشخیص مصلحت جلسه گذاشــتند، با پژوهشگاه شورای نگهبان 
جلسه گذاشــتند، با خود همین کارشناسانی که این ادعاها را دارند 
جلسه گذاشــتند و خود فضلا هم بحث کردند. او افزود: مجموعه 
خیلی خوبی زحمت کشــیدند و برخی از ادعاهای مطرح شده را رد 
کردند. مثلا اینکه گفته شــد هیچ جای دنیا اسناد غیررسمی حجت 
نیســت، این بندگان خدا زحمت کشــیدند و گفتند این حرف خلاف 
اســت. در ذیل نامه خودشــان هم وقتی آن پیشــنهاد را دادند [به 
رهبری انقلاب] نوشــتند که با این همه، نظر فقهی و رهنمودهای 
حضــرت  عالی (رهبری انقــلاب) برای ما و همه مســئولان ملاک 
عمل اســت. رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: حتی 
رئیس قوه قضائیه هم در جلســه با جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم توضیح داد، هم در کمیســیون حقوقی مکرر گفت که ما کاری 
به بطلان معامله در واقع نداریم. ما می گوییم در دســتگاه قضائی 
اگر کسی سند رسمی نداشــت در مقابل اسناد رسمی، دعوی او را 

نپذیریم. این هم البته به حسب حکم اولیه شرع، مشکل است ولی 
خیلی فرق می کند تا اینکه کل معاملات را که فقها ۱۴۰۰ ســال در 

کتب فقهی حکم کردند صحیح است، بگویید باطل است.
آملی لاریجانــی در بخش دیگری از ســخنانش تأکید کرد: وزیر 
اقتصاد برای من نامه نوشــته است اما پیش از اینکه به دست بنده 
برسد، در فضای مجازی آن را منتشر کردند. در آنجا گفته شده است 
که به نظر کارشناسان و نظر قطعی وزارتخانه، تنها ضمانت اجرای 
این مسئله، آن است که معاملات را باطل اعلام کنید. رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام اظهار کرد: این برادرانی که در قم زحمت 
کشیدند، نامه محضر رهبری انقلاب دادند، در آن نامه گفتند که به 
نظر ما بدیل هایی هم می آید ولی نظر شما [رهبری انقلاب] محکّم 
است. رهبری انقلاب هم گفتند اگر مجمع تشخیص نظر قطعی من 
را قبــول ندارد، نظر خودش را بدهد. در این فضا، حرف حکیمانه و 
مدبرانه ای مطرح شــده است. حرف به این قوت، منطق و حکمت 

چرا آتش به جان شما انداخته است؟ 
به هرحال طرح مذکور همچنان بلاتکلیف است و همان گونه که 
آملی لاریحانی اشاره کرده، سیداحسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی 
و دارایی هم در تاریخ پنج خرداد امســال با ارسال دو نامه جداگانه 
به دبیر شــورای نگهبان و رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
خواستار تسریع در تأیید «طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی» در 
شــورای نگهبان و «اعتبارزدایی از اسناد عادی و وکالتی» و تصویب 
«طرح الزام به ثبت رســمی معاملات اموال غیرمنقول» در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام بــرای توفیق حاکمیــت در کنترل بازار 
ســوداگرانه مسکن شده بود. با وجود این همچنان مشخص نیست 
سرنوشت این طرح چه خواهد بود؟ آیا مجمع راه خود را می رود و 

همچنان  مخالف طرح می ماند یا با اصلاحی آن را نهایی می کند!

نامه مجمع تشخیص به رهبری درباره اسناد غیررسمی تکذیب شد
خشم آملی لاریجانی از  حمله به مجمع

 صادق آملی لاریجانی: کسی که ردای پیغمبر  پوشیده است، باید دروغ  بگوید؟

 سی وهفتمین کنفرانس بین المللی وحدت اســلامی دیروز با حضور حجت الاسلام 
سید ابراهیم رئیسی و برخی از مقامات لشکری و کشوری و همچنین علما و فرهیختگان 
۴۱ کشــور جهان در سالن اجلاس سران رســما کار خود را آغاز کرد و تا ۱۱ مهرماه ادامه 
خواهد داشــت. در ســی وهفتمین کنفرانس بین المللی وحدت اســلامی رئیس دولت 
سیزدهم تأکید کرد که عادی ســازی روابط با رژیم صهیونیستی حرکت در سیر قهقرایی 
برای هر دولتی اســت چون این عادی سازی خواست بیگانگان است. رئیسی خاطرنشان 
کرد: دیپلماســی فرهنگی، سیاســی و کار ارتباطات در همه حوزه ها بسیار اهمیت دارد. 
جمع حاضر در بخش دیپلماسی فرهنگی می توانند بسیار نقش آفرین باشند. این حرکت 
که آسیا را به آفریقا، آفریقا را به اروپا وصل کند، اهمیت زیادی دارد. این حرکت می تواند 
راه ســعادت را برای امت اســلامی هموارتر کند. در این نشســت که از همه کشورهای 

اســلامی در آن شرکت کرده اند، قرار است هدف مشــترک را برای وحدت امت اسلامی 
دنبال کنند. وی همچنین با بیان اینکه تســلیم و سازش راه در برابر دشمن نیست، گفت: 
راه مقاومت و ایســتادگی است. گزینه تســلیم و سازش از روی میز برداشته شده و دیگر 
سخنی در لبنان و فلسطین از تسلیم نیست. در جهان اسلام گزینه مقاومت و ایستادگی 

در مقابل دشمن جواب داده است. دشمن بسیار تلاش کرده است. 
در بخش ســخنرانان خارجی ابتدا مصطفی سانو، دبیرکل مجمع فقه اسلامی جده، 
با تبریک میلاد پیامبر گرامی اسلام (ص) اظهار کرد: با توجه به شرایط کنونی و تحولات 
سرنوشت سازی که امروز از جهت اقتصادی و سیاسی در منطقه شاهد هستیم و با توجه 
به چالش های امروز امت اســلامی، برگزاری این اجلاس بســیار پراهمیت است. وی با 
اشاره به فرموده خداوند متعال «ان هذه امتکم امة واحدة و أنا ربکم فاعبدون» تأکید کرد: 

امروز وحدت همه جانبه باید در همه وجود ما تجلی پیدا کند و در همه کشورهای جهان 
تسری یابد زیرا امروز نیازمند چنین وحدتی هستیم. در بخش دیگری از این مراسم شیخ 
راویل عین الدین، مفتی اعظم و رئیس اداره مسلمانان روسیه، با بیان اینکه ما مسلمانان 
باید امروز با وجود تنوع در فرهنگ ها و مواضع، دوشــادوش یکدیگر حرکت کنیم، اظهار 
کرد: وحدت قلوب بزرگ ترین اســاس امت اسلامی است و همه مذاهب باید در عرصه 
اسلام به دور یکدیگر جمع شده و با وحدت قلوب به سمت هدف مشترک حرکت کنند. 
وی در ادامه تأکید کرد: وحدت قلوب به معنای تســخیر و بردگی دیگر انسان ها نیست، 
بلکه برای رهایی از بردگی انسان هاســت.  در بخش دیگری از مراسم افتتاحیه جو پینگ 
ما، رئیس انجمن اسلامی چین، با بیان اینکه دین اسلام بیش از ۳۰۰ سال است که در این 
کشــور گسترش پیدا کرده و مسلمانان زیادی در این کشور زندگی می کنند، اظهار کرد: در 
شش دهه اول، مهاجران وارد چین شدند که منجر شد دین اسلام در این کشور گسترش 
پیدا کند و به یکی از مذاهب اصلی در چین تبدیل شــود.  رئیس انجمن اســلامی چین 
خاطرنشان کرد: پس از حمله مغولستان به چین در دهه ۱۳۰۰، بسیاری از افراد و تاجران 
مسلمان کشته شدند. به همین دلیل زنان مسلمان مجبور شدند با غیرمسلمانان ازدواج 
کنند و نسل مســلمانان کاهش پیدا کرد.  وی در ادامه گفت: پس از واردشدن مهاجران 
مســلمان به چین، مجدد تعداد مســلمانان افزایش پیدا کرد و تاجران مسلمان با زنان 
مسلمان چینی ازدواج کردند. جو پینگ ما تأکید کرد: پس از روی کارآمدن کنفوسیوس در 
چین، وی تلاش کرد تا اصول و فرهنگش بر چین تســلط پیدا کند، کنفسیوس تلاش کرد 

تا اصول وی بر اسلام تسلط پیدا کند و در همین راستا مسلمانان به مقابله با کنفسیوس 
برخاستند و اعتقادات خود را براساس آیه های قرآن ارائه دادند.

شــیخ شــمس الدین شــرف الدین،مفتی اعظم یمن، در بخشی از مراســم افتتاحیه 
سی  وهفتمین کنفرانس وحدت اسلامی با اشاره به برگزاری این کنفرانس و نقش مهمی 
که در ایجاد وحدت اســلامی و اتحاد میان پیروان حضرت محمد(ص) دارد، اظهار کرد: 
مردم یمن در روزهای گذشته ایام ولادت پیامبر(ص) را جشن گرفتند. ما اعتقاد داریم این 

جشن ها نقش مهمی در ایجاد وحدت میان مسلمانان دارد.
مفتــی یمن در ادامه افزود: عبدالملک الحوثــی، رهبر جنبش انصاراالله یمن، در این 
جشن ها با اشاره به لزوم وحدت اسلامی بر ضرورت دوری از جنگ میان مسلمانان تأکید 
کرد. در بخش دیگری از مراسم افتتاحیه ماموستا امامی، امام جمعه مهاباد، در سخنانی 
با موضوع «از همدلی و همدردی تا هم گرایی و هم افزایی امت اســلامی» گفت: اخوتی 
که خدا آن را به ما یادآوری کرده است، نعمت بسیار مهمی است و خداوند در آیات قرآن 
کریم می فرماید: «... و ألف بیــن قلوبهم ...» یا در جای دیگر می فرماید: «انما المؤمنون 

اخوة فأصلحوا بین أخویکم و اتقوا االله لعلکم ترحمون».
وی افزود: مهم ترین عامل وحدت، همدلی و همدردی و هم گرایی و هم افزایی است؛ 
چراکه پیامبر گرامی اســلام(ص) می فرماید: «مَنْ أَصْبَحَ لا یَهْتَمُّ بِأُمورِ الْمُسْلمینَ فَلَیْسَ 
بِمُسْــلِمٍ» هر کســی که صبح کند و اهتمامی به امور مسلمانان نداشته باشد، مسلمان 

نیست.

گزارشی از آغاز  سی وهفتمین کنفرانس بین المللی وحدت اسلامی:
تأکید  بر  وحدت قلوب
رئیسی: عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی، حرکت در سیر قهقرایی برای هر دولتی است
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